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لرحيما لرحمنا هللا بسم  

 قال تعالى:                           

 (مستقيماط من يمشي سويًا على صرأ هدىأجهه وفمن يمشي مكبًا على أ )

 لعظيما هللا قصد 

 22  قمر يةأ      لملكا رةسو

 

 

In the Name of Allah 

Almighty God says:  “ Is he who walks prone (without seeing) 

on his face, more rightly guided, or he who (sees) and walks 

upright on a Straight Way ”.  

Surah Almulk  (Verse 22) 
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Abstract 

This study aims at investigating the ways that can be used to  

develop the listening kills among the Sudanese Secondary Schools 

students- Khartoum State.  

The researcher applied the descriptive analytical method to achieve 

the study objectives. A questionnaire was used as a tool for the data 

collection. It was directed to the teachers and supervisors of the 

English language at the secondary schools – Khartoum State. The 

(SPSS) program was used to statistically process the data. The 

researcher reached to a number of findings and recommendations.   

Some findings are:  
1- The content of the current secondary schools English Language 
syllabus (SPINE) does not contribute (sufficiently) to the achievement 
of the objectives of teaching English Language. This is because it  
concentrates mainly on reading and writing, while listening and 
speaking are the least practiced skills.  
2- The lack of the quality teacher training programs.  

3. The short time allotted to English, in addition to the lack of     using 

educational technology in teaching  listening skills. 

4. The students' listening skills assessment is not included in the 

classroom assessment or exam system.  

Some recommendations are:  
1- There should be an appropriate balance of the four skills  in the 

secondary school textbooks.  
2-  The importance of providing quality teacher training programs. 

3- Time allotted to English should be increased,   in addition of  using 

educational technology in teaching/ learning  listening skills. 
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4- The books should be accompanied with educational technology 

like videos, cassettes…etc. which make teaching /learning of the 

listening skills effective and enjoyable.  

5- The importance of including listening skills in the classroom and the  

 exam system.  

Abstract 

(Arabic Version) 

الدراسة ستخلصم  

التحقيق في الطرق التي يمكن استخدامها لتطوير مهارة  إلى الدراسة هذهتهدف 

 . بالسودان الثانوية لمدارسا لدى طلاب ةـالإنجليزي ةـاللغ في الاستماع 

 استخدمت اـكم ،ةـالدراس دافـأه قـلتحقي التحليلي الوصفي المنهج  الباحثة استخدمت 

وموجهي  ومعلمات لمعلمي الاستبانة وجهتوقد . المعلومات لجمع ةكأد الاستبانة

 .الخرطوم بولاية الثانوية  دارسـبالم نجليزية الإ اللغة وموجهات 

، (SPSS)باستخدام برنامج  التحليل الاحصائي  ااحصائي المعلومات معالجة بعد  

   . بعض التوصياتبقدمت تكما  لنتائجالعدد من  الباحثة توصلت

 النتائج:

 )بصورة كافية(لا يسهم  (SPINE)الثانويةالمنهج الحالي لطلاب المرحلة  محتوى -1

ة على بصفة رئيسيركز  نهلأذلك تدريس اللغة الانجليزية. في تحقيق اهداف  
اقل تجد فرصة  والمخاطبة الاستماع مهاراتفي حين ان والكتابة مهارات القراءة 

 في التدريب عليها. 
  .النوعية جيد المستمر التدريب وجود عدم -2

قلة مستوى مهارة الاستماع لدى الطلاب هي  التي تسبب تدني  الأخرىالعوامل  -3

 لتكنولوجيا المعلمين استخدام عدمإضافة لالإنجليزية، لدراسة اللغة  المخصصالزمن 

 .الاستماع مهارة تدريس في التعليم

 عدم وجود تقييم لمهارة الاستماع في الصف او في الامتحانات.. 4

 التوصيات:

 اللغة الإنجليزية. مقرري مهارات اللغة الاربع في كتاب فتوازن  اهمية وجود -1

 .النوعية جيد المستمر التدريب الاهتمام بتوفير -2
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لاستخدام الإنجليزية، إضافة يجب زيادة الزمن المخصص لدراسة اللغة  -3

 .تدريس المنهج في التعليم تكنولوجيا

 الامتحان.مهارة الاستماع في الصف وفي لتقييم  وجودمن الاهمية بمكان  -4
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